
1415

زمین خواران در کمین حریم تهران
اعضای شورای شهر تهران ضمن گله از نبود نظارت کافی بر حریم پایتخت بر لزوم تعیین تکلیف آن تأکید کردند
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راه اندازی باشگاه رفاهی و تفریحی برای مربیان آموزشی 

مهرداد باقری، رئیس سازمان فرهنگی- هنری شــهرداری تهران: ایجاد باشــگاه رفاهی و تفریحی برای همه 
مربیان آموزشی سازمان جزو برنامه ها است که امیدواریم با مساعدت شهرداری تهران و شورای شهر تهران 

انجام شود. همچنین امسال محتواهای کلاس های سازمان دقیق تر و عمیق تر خواهد بود.

منطقه12، گذرگاه فرهنگی و گردشگری
لطف الله فروزنده، معاون هماهنگی و امورمناطق شهردارتهران:  رویدادهای فرهنگی و برنامه های درنظرگرفته شده 
برای مجموعه های تاریخی منطقه ۱۲ نشان از یک تفکر علمی و چشم انداز روشن در مدیریت فرهنگی منطقه دارد. 

این مجموعه ها می توانند نقش گذرگاه فرهنگی و گردشگری را برای ایران و حتی خاورمیانه ایفا کنند.

انتشار کتاب بودجه مشارکتی سال 1404
علــی علاءالدینی، مدیــرکل برنامه ریزی، بودجــه و کنترل عملکرد شــهرداری تهران: امســال برای ســومین بار 
بودجه ریزی مشارکتی در شهرداری تهران در قالب »من شهردارم«عملیاتی شده است. همچنین کتاب پروژه ها 

و اعتبارات بودجه ریزی مشارکتی سال ۱۴۰۴ شهرداری تهران آماده انتشار است. 

افتتاح 40پروژه عمرانی در 1404
سید عبدالمهدی حسینی، مدیرکل برنامه ریزی فنی و عمرانی شهرداری تهران: افتتاح ۴۰ پروژه عمرانی تا پایان 
سال هدف گذاری شده است و پروژه های بزرگ مقیاس گره گشا از تردد شهروندان که اغلب بیش از ۱۰سال در 

فرایند اجرایی قرار داشتند، به بهره برداری می رسند. سال پیش نیز ۲۵ پروژه عمرانی به نتیجه رسید.

صفحه آرا: علی حسنیصفحه آرا: علی حسنی

 دعوت عمومی به ثبت نام 
در جام گل کوچیک تهران

با نزدیک شدن به روز برگزاری بزرگ ترین مسابقات 
گل کوچیــک جهــان، هشــتگ # بزرگ ترین_گل _

کوچیــک در فضــای مجــازی داغ شــده و مــردم 
همدیگر را به ثبت نام و شــرکت در این مســابقات 

دعوت می کنند.

بزرگ ترین مســابقات گل کوچیــک جهان از 
۲6اردیبهشت با شرکت شــهروندان تهرانی 

برگزار می شود.

همشهری
hamshahrinews@

خانوم مهندس
qatiyeh1@

مســابقه  ســرگرمی!  و  هیجــان 
#بزرگ ترین_گل _کوچیــک بــه زودی 
برگــزار می شــود. بــا حضــور در ایــن 
رقابــت می توانیــد لحظــات خوشــی 
را بــا دوســتانتان بگذرانیــد و شــانس 
برنده شدن جوایز را نیز داشته باشید.

قاسمی
ghasemlashgar@

تهران آماده یه اتفاق بی سابقه است! 
#بزرگ ترین_گل_کوچیــک جهــان با 
حضــور ۵۰۰۰ تیــم محلــی، ۲۰۰ زمیــن 

مسابقه و یه عالمه شور و رفاقت!

خط سفید
Khate_sefid@

گاهی یــک گل کوچک تــوی زمین گل 
کوچیک می تونست دنیای ما رو عوض 

کنه. #بزرگ ترین_گل_کوچیک

خاطره
khatrh110@

اونا که اهل بــازی ان، از قافله ثبت نام 
جــا نمی مونن؛ نــذار فرصــت قهرمانی 
تــو #بزرگ ترین_گل_کوچیک جهان 

از دستت بره.

خانههایرهاشده
واحد های مسکونی خالی در همه کلانشهر های جهان 

دردسرساز هستند

خالی ماندن ساختمان های مسکونی در شــهر ها، هم بر اقتصاد 
مسکن شهری و هم بر فرهنگ و فضای زیستی شهر تأثیر می گذارد. 
این تغییرات پیش از همه، از سوی شهرداری ها احساس می شود 
اما وقتی  تعداد خانه های خالی از حد مشخصی بیشتر شود، حل 
مشکل از توان شهرداری ها خارج می شود. دگرگونی های جمعیت 
و درآمد ممکن است نســبت خانه های مسکونی به رها شده را به 
حدی برسانند که فضای شهر را تغییر دهد. در کلانشهر های جهان، 
شهرداری ها زودتر از دولت ها از این تغییرات با خبر می شوند و برای 

حل مشکل راه حل هایی در پیش می گیرند.

محلههایقدیمیومرکزیآسیبدیده
در پایتخت ایرلند جنوبی بیشتر از 14هزار خانه خالی مانده 
اســت. خانه های مجهول المالک عوارض پرداخت نمی کنند 
و در کنار آنها خیلی از خانه های خالی که مالکان مشــخصی 
دارند هم از پرداخت عوارض طفره می روند. قبض  های عوارض 
از سال های قبل انباشته شده اســت و بنا به آماری که شورای 
شــهر دوبلین ارائه کرده، نزدیک به یک پنجم ساختمان ها از 
4سال قبل تاکنون عوارض شــهری نداده اند. اگر این آمار ها 
صحیح باشــد، مجموع تعداد خانه ها، مغازه ها و دفاتر اداری 
خالی این شــهر 500هزار نفری، در مدت حدود یک ســال 
20درصد بیشتر شده که ظاهرا دلیل آن مشکلات اقتصادی 

در بخش مسکن است.
در مرکز شــهر 4هزار خانه وجود دارد که 700ملک خالی آن 
در خیابان قدیمی تالبوت واقع است. فرهنگ نقاشی دیواری و 
گرافیتی در ایرلند قوی و فراگیر است و در نتیجه دیوار های این 

املاک پر از طرح های رنگارنگ و آشفته گرافیتی شده  است.
بعضی از خانه ها هم نوساز هســتند و هنوز به فروش نرفته اند؛ 
زیرا قیمت زیادی دارند اما شــباهت همه آنها این است که در 
محله های قدیمی قرار دارند. شــورای شهر دائما فهرست این 

ساختمان ها را براساس کدپستی آنها به روز نگه  می دارد.

9میلیونخانهخالی
تعداد خانه های خالی مانده در شــهر های ژاپن آنقدر زیاد است 
که می توان جمعیت یک کشور عادی را در آنها جای داد. تا پایان 
سال قبل میلادی، شهردار ی ها عدد 9میلیون واحد مسکونی راکه 
هیچ کس در آنها زندگی نمی کند  ثبت کرده اند. به این خانه های 
خالی در زبــان ژاپنی »آکیــا« می گویند کــه در اصل به معنی 
خانه های متروکه و نیمه خراب در حاشیه شهر بود. اما بسیاری از 
ساختمان هایی که شهرداری ها ثبت کرده اند آپارتمان های مجهز 
درون مناطق پرجمعیت شهری، آن هم در شهر های بزرگ توکیو و 
کیوتو هستند. ژاپن با کاهش جمعیت روبه رو است و یکی از عوارض 

آن به صورت خالی ماندن آپارتمان های شهری بروز می کند.
دولت ژاپن مدتی قبل آمــاری ارائه کرده بود که نشــان می داد 
14درصد کل خانه های شهری و روستایی خالی مانده اند. اگر کسی 
بخواهد خانه اش را تخریب کند و دوباره بسازد باید به دولت مالیات 
بدهد؛ بنابراین بعضی مالکان ترجیح می دهند خانه های اضافی خود 
را به همان شکل نگه  دارند. زمین خالی هم مالیات بیشتری نسبت 
به خانه ویلایی دارد. این اتفاق در شهر های غرب ژاپن بیشتر رخ 
داده و در برخی مناطق تعداد »آکیا«ها به 20درصد کل واحد های 

مسکونی هم رسیده است.

محمدسرابی؛روزنامه نگارجهان

ایرلند

ژاپن
آپارتمان نشینی به سبک نوین

طرح باغچه مشارکتی و کتابخانه در مجتمع های مسکونی مرکز تهران در حال اجراست

مژگانمهرابیگزارش
روزنامه نگار

ظاهرششبیههزارانخانهاینشهراست،اما
برخلافبعضیازآپارتمانهاکههمسایهها
ازهمخبرندارندوبــایکدیگربیگانهاند،در
مجتمعمسکونیدریاینور،سبکزندگی
بهگونهدیگریاست.ساکنان49واحدهمدیگر
رامیشناســندوبرایبهبودشرایطزندگی
درساختمانخودمشارکتدارند؛حتیاگر
ایدهوطرحنوهمپیشــنهادشود،اجرایی
میکنند.همینموضوعباعثشــدتااداره
آموزششهروندیمنطقه11برایفراهمکردن
امکاناترفاهیبیشترپایکاربیایدوباآنها
همکاریکند.اجرایطرحباغچهمشارکتی
وکتابخانهدراینمجتمعمسکونیازجمله
طرحهاییاستکهمیتوانبهآناشارهکرد.

مشارکت کنندگان در طرح چه گفتند؟

نقشتأثیرگذارکلاسهایآموزششهروندی
کاظمدماوندی،مدیرمجتمع:زمانی که ساختمان قدیمی برای نوسازی 
تخریب شد، اینجا باغچه ای با درختان بزرگ داشت. سازنده مجتمع درخت ها را 
قطع نکرد. همسایه های این مجتمع مشارکت زیادی در امور فرهنگی یا اجرایی 
ساختمان دارند؛ البته همکاری آنها به دلیل برگزاری کلاس های آموزشی است 
که اداره آموزش شهروندی برای ترویج فرهنگ آپارتمان نشینی برگزار می کند.

اینجامثلیکشهرکوچکاست
همایونمقدسی،ساکنمجتمع:مجتمع ما پتانسیل برنامه های فرهنگی و 
آموزشی متنوعی دارد. معمولا در مناسبت های ملی یا مذهبی مراسم  و جشن 
برگزار می کنیم و حتی ساکنان کوچه هم شرکت می کنند. اینجا مثل یک شهر 

کوچک است که همدیگر را می شناسیم و با هم بودنمان مزیت هایی دارد.

طرحهایخلاقانه
مجتمع مســکونی دریای نور، انتهای یکی از 
کوچه های باریــک خیابان شــیخ هادی قرار 
دارد؛ ســاختمانی که ظاهرش نشان نمی دهد  
3بلوک و 49واحد داشــته باشد.  در این محل 
حدود 200نفر زندگی می کنند. در کنج غربی 
پارکینگ مجتمع، اتاق مدیریــت قرار دارد و 
کاظم دماوندی به عنوان مدیر ســاختمان به 
رتق وفتق امور اینجا رسیدگی می کند. او آرامش 
مجتمع را حاصل مشارکت همسایه ها می داند و 
می گوید: »اداره آموزش شهروندی مرتب کارگاه 
آموزشی فرهنگ آپارتمان نشینی در مجتمع 
برگزار می کند؛ همین عاملی شده تا همسایه ها 

ایده های خلاقانه ارائه دهند.« 

حیاطمشترک

کتابخانهدریاینور
ورودی مجتمع دریای نور به اتاقی منتهی می شود که تا چندی پیش رها شده بود و 
حالا به کتابخانه و اتاق مطالعه تبدیل شده است. کتابخانه با همکاری اداره آموزش 
شهروندی منطقه شکل گرفته و بازتاب خوبی هم داشته است؛ البته تعداد کتاب ها 
زیاد نیست، اما تنوع شان با توجه به ســلیقه و رده سنی همسایه هابالاست. در کنار 
کتابخانه چند مبل چیده شده که همســایه ها بتوانند برای مطالعه از آنها استفاده 
کنند. رمضانعلی ادبی، مدیر اداره فرهنگی ناحیه یک شــهرداری منطقه11ایجاد 
کتابخانه در فضای مســکونی را گام بزرگی برای تشــویق شــهروندان به مطالعه 
می داند؛ »کتاب ها را همسایه ها اهدا کرده اند. اگر نیاز باشد ما هم همراهی می کنیم. 
علاقه مندان به کتاب می توانند کتاب را بردارنــد و در اتاق مطالعه بخوانند یا حتی 
کتاب را به امانت ببرند؛ البته این کتابخانه تأثیر زیادی در دورهمی های ســاکنان 

ساختمان دارد که تبادل اطلاعات و آموخته ها یکی از مزیت هاست.«

 جلسه324پارلمان
شهــری

تلاشبرایگسترشبرنامهها
لادنآقامحمــدی،ســاکنمجتمع:چــه خــوب کــه کتابخانه 
گسترده تر شــود و کتاب های بیشــتر و متنوع تری در اختیار شهروندان 
 قرار بگیــرد. همچنین کاش کلاس های آموزشــی بــرای افزایش آگاهی  

برگزار شود.

استقبالاهالیقابلتوجهاست
علیفتاحمنش،رئیسادارهشــهروندیمنطقه:کارها و طرح های 
مشــارکتی یک اقدام خوب برای ترویج فرهنگ آپارتمان نشینی است که با 
استقبال خود شهروندان پیش می بریم. ساکنان مجتمع دریای نور خود فعال 
بودند و پیش تر اقداماتی را برای ارتقای کیفیت آپارتمان نشینی انجام داده اند. 
ما فقط به طرح های آنها جهت دادیم؛ مثلا باغچه مجتمع این ظرفیت را دارد 
که در آن سبزی کاری شود. اغلب همسایه ها در کلاس های پرورش گل و گیاه 
شرکت کرده اند. طرح باغچه مشــارکتی و کتابخانه، ایده جالبی است که در 
مجتمع های ولیعصر در محله قلمستان، نامجو در محله حر و جنگروی در محله 

آگاهی انجام شده است.

حیاط مجتمع در محوطه پشــتی ســاختمان 
قرار دارد و بیشــتر شــبیه بوســتانی کوچک 
اســت؛ محوطه ای بــا چند باغچــه کوچک و 
بزرگ که بین هرکدام پیاده راهی ایجاد شــده 
تا همســایه ها بتوانند در این فضــا پیاده روی 
کنند. اغلب درخت های مجتمع قطور هستند. 
دور تا دور باغچه ها بوته های شمشــاد و فضای 
میانی با گل های رنگارنگ مزین شــده است. 
به جز نهال ها شــهرداری هم تعــدادی نهال 
گردو، خرمالو و توت کاشــته است. در انتهای 
محوطه هم چند وسیله ورزشی دیده می شود. 

دماوندی از مدیر فرهنگی شهرداری ناحیه یک 
می خواهد وســایل ورزشــی مجهزتر و بیشتر 
شــود، اما موضوع مهمی کــه او بارمضانعلی  
ادبی در میان می گذارد، آبیاری باغچه هاست. 
دماوندی می گوید: »هزینــه خرید آب با تانکر 
بالاســت و اهالی از عهده اش برنمی آیند. اگر 
ممکن است هفته ای یک بار تانکر آب در اختیار 
مجتمع مســکونی قرار دهید.« ادبــی با این 
خواسته موافقت می کند و این میان پیشنهاد 
می شود برنامه های هنری و کلاس های آموزشی 

با محوریت محیط زیست و ایمنی برگزار شود.

چمران در جمع خبرنگاران چه گفت؟ 
مهــدی چمــران، رئیــس شــورا در حاشــیه 
سیصدوبیست وچهارمین جلسه شورا در جمع اصحاب 
رسانه حاضر شــد و به موارد طرح شده پاســخ داد؛ از 
ایمن سازی فضاهای عمومی تا چرایی برپایی نمایشگاه 

کتاب در مصلی! 
آتشسوزیدریکیازهتلهایتهران:رعایت مسائل ایمنی 
در مکان هایی که از آنها اســتفاده عمومی می شــود مانند هتل ها و 
بیمارستان ها و نظایر آن  ، ضروری اســت و باید مورد توجه ویژه قرار 
گیرد که متأسفانه در کل کشور با این مشکل مواجهیم و تنها به تهران 
محدود نمی شود. قرار است بازدیدهایی به همراه معاون دادستان کل 
با هدف بررسی مسائل ایمنی چند نقطه از فضاهای عمومی شهر تهران 

مانند بازار گل که گفته می شود ایمنی کافی ندارند، انجام شود.
برگزاریجلسهبادیوانعدالتاداری:این جلسه هنوز برگزار 
نشده است و هدف از آن تنظیم برنامه هاســت؛ چراکه پرونده های 
بسیاری مربوط به دیوان عدالت ازجمله در حوزه پرونده باغ ها در شورا 
وجود دارد که باید بررسی و تعیین تکلیف شوند. هر مورد از پلاک ها 
که رأی باغ می گیرد، با شکایت و اعتراض صاحب آن در دیوان مواجه 
می شود و این امر بر حجم کار دیوان می افزاید؛ ازاین رو تصمیم بر آن 
شد که با هماهنگی و همکاری های لازم به این پرونده ها رسیدگی و در 

زمان دیوان، شورا و شهرداری صرفه جویی شود. 
چراییبرگزارینمایشگاهکتابدرمصلایامامخمینی)ره(
بهجاینمایشگاهآفتاب:از ابتدا هم قرار بود نمایشگاه کتاب به دلیل 
کمبود زیربنا ی شهر آفتاب در   مصلی برگزار شود. در همان سال اول 
که نمایشگاه در شهر آفتاب برگزار شد، قرار شد یک سری غرفه ها و 
سازه های موقت ایجاد شود. نمایشگاه آفتاب تمام برنامه های خود را 
تا پایان سال پر کرده است و ما تمام هم و تلاش خود را بر این متمرکز 
کرده ایم که وسعت نمایشــگاه به نزدیک 100هزار مترمربع برسد تا 
نمایشگاه های بزرگی مانند نمایشگاه کتاب بتوانند به راحتی در آن 
برگزار شوند. اینکه گفته می شــود زیرساخت ها آماده نیست صحت 
ندارد؛ چراکه تمام زیرساخت ها آماده است و از قضا شهر آفتاب برای 
برگزارکنندگان و بازدیدکنندگان از نظر دسترســی کم ترافیک تر و 
سهل تر است، نسبت به فضایی که هیچ پیش بینی ای برای مشکلات 

احتمالی نداشته است. 
سرانجامطرحاحداثآرامستانها:مخالفتی با این طرح صورت 
نگرفته و درواقع مسئله و مشــکل اصلی ما مربوط به حریم شهر است 
که متأسفانه پیرو نامه وزیر کشور به استاندار و ابلاغ آن، مجددا شاهد 
ساخت وســازهای غیرمجاز و تجاوز به اراضــی عمومی و بی برنامگی 
هستیم که باعث اختلاف میان مردم و شهرداری ها شده است. ما هنوز 
هدف از این بخشنامه را نمی دانیم که تنها به نفع سودجویان و عده ای 
کارخانه خوار است. دراین باره جلساتی ازسوی شهرداران با وزیر کشور 
برگزار شده و مسائل موجود مطرح شده است؛ امیدواریم به نتیجه برسد.

بالغوبخشــنامهمدیریــتیکپارچه
حریمشهرتهرانتوسطوزارتکشور،
اینروزهاحریمتهــرانمتولینداردو
مدیرانشهریدرروزهایگذشتهبارها
نسبتبهوقوعزمینخواریوساختوسازهایغیرمجازدرحریمشهرهشدار
دادهاند.اینموضوعبهصحنشورایشهرهمکشیدهشدومهدیچمران،رئیس
شورادرسیصدوبیستوچهارمینجلسهپارلمانشهریدرجمعخبرنگاراناز
تجاوزبهزمینهایعمومیبهدلیلنبودنهادمتولیوناظرابرازنگرانیکرد.اواز

مسئولانخواستتکلیفوضعیتحریمپایتختراروشنکنند.

پریسانوریگزارش
روزنامه نگار

احتمالوقوعمناقشهکشمیردرپایتخت
رئیس شورای شــهر که   به کاربردن     استعاره های لطیف در 
صحبت هایش مسبوق به سابقه است، با کنایه درگیری های 
بین مناطق بر سر حریم را به مناقشه کشمیر تشبیه   و عنوان 
می کند که »تجــاوز به زمین های عمومــی و بی برنامگی ها 
شروع شده است. کشمیری در مناطق15، 17، 1۸ و... ایجاد 
شــده و درگیری های داخلی بین شــهرداری های مناطق با 
شهرداری های دیگر شهرها وجود دارد و بلبشویی ایجاد شده 
است.« چمران انتقادی هم از صدور بخشنامه ای دارد که منجر 
به سلب اختیار از شهرداری نســبت به حریم پایتخت شده 
اســت؛ »نمی دانم چه چیزی عاید آنها می شد که بخشنامه 
صادر کردند؛ اما مردم قطعا ســود نمی برند و کارخانه خواران 
و زمین خواران سود خواهند برد.« چمران تأکید کرد: »با وزیر 
کشور و اســتاندار نامه نگاری هایی صورت گرفته و امیدواریم 

به خودشان بیایند و وضعیت را درست کنند.«

مدیریتحریمپایتخترابهشهرداریبرگردانید
اما این پایان ماجرا نیســت و لطف الله فروزنده، معاون هماهنگی و امور 
مناطق شهرداری تهران هم از ساخت وساز غیرقانونی در حریم پایتخت 
ابراز نگرانی می کند؛  » مسئولیت حریم شــهر در دوران استاندار قبلی 
تهران به شهرداری تهران واگذار شده بود و با قاطعیت با متخلفان برخورد 
کردیم و روند مشخصی به آن دادیم؛ اما متأسفانه اخیرا بخشنامه ای صادر 
شده که در آن اختیار حریم از شهرداری تهران گرفته شده و این موضوع 
مشکلاتی ایجاد کرده است.« فروزنده با بیان اینکه هم وزیر کشور و هم 
مجموعه دولت معتقدند که شــهرداری باید متولی و ناظر حریم باشد، 
تأکید می کند: »ما نیز اعلام کرده ایم که نظارت را بر عهده می گیریم، 
تسهیل گری انجام می دهیم و هر منبع درآمدی که حاصل شود برای 
خود حریم هزینه خواهد شــد. به هیچ وجه پول در جای دیگری هزینه 
نخواهد شد؛ یعنی عوارضی که برای ساخت وساز دریافت می شود، در 
خود آن حریم برای توسعه سرانه ها استفاده خواهد شد.« معاون شهردار 
تهران از مسئولان، دولت و وزارت کشور خواست برای کوتاه شدن دست 

زمین خواران، مدیریت حریم پایتخت را به شهرداری برگردانند. 

وجودخلأمدیریتیبرایحریمتهران
پس از هشدار رئیس پارلمان شهری، احمد صادقی، رئیس 
کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای شهر هم خواستار 
تعیین تکلیف وضعیت حریم شهر شد . او با انتقاد از وجود خلأ 
مدیریتی در حریم تهران، از ساخت وسازهای بی رویه در این 
محدوده ابراز نگرانی کرد و گفت: »امیدواریم هرچه سریع تر 
متولی قانونی حریم شهر تهران مشخص شود تا با ابزارهای 
قانونــی و نظارتی مناســب، بتوان جلوی روند روبه رشــد 

ساخت وسازهای بی رویه را گرفت.«

تقدیر اعضای شورا برای برگزاری اجتماع امام رضایی ها 
اجتماع پرشور امام رضایی ها که روز جمعه همزمان با میلاد باسعادت امام هشتم حضرت رضا)ع( 
در تهران برگزار شد، از چشم شورایی ها دور نماند و مورد تحسین   اعضا قرار گرفت. پرویز سروری، 
نایب رئیس و علیرضا نادعلی، سخنگوی شــورا از برپایی این اجتماع عظیم تقدیر کردند و میثم 

مظفر، عضو دیگر شورا عنوان کرد: »شــهرداری در روز میلاد امام رضا)ع( برنامه باشکوه 
اجتماع امام رضایی ها را با مشــارکت ظرفیت های مردمی، مساجد، مدارس، 

گروه های جهادی، خیریه ها و سمن ها برگزار کرد که این برنامه قابل تحسین 
بود.« این عضو شورا ابراز امیدواری کرد که این جشن در سال آینده 

پرفروغ تر برگزار شود.
دستور جلسه  چه بود؟

بررسی لایحه چگونگی سرمایه گذاری برای تولید در کلیه حوزه های شهری
توضیح: این لایحه در ۵بخش مطرح و بررسی شد و اعضا پیشنهادها، تذکرات و توضیحاتشان را ارائه دادند. 

رأی شورا: لایحه تا ماده هفتم بررسی و ادامه بررسی اش به جلسه بعد موکول شد. 

هکتار حریم 
تهران وسعت 

دارد. 

در این سال طرح 5918/5
جامع شهر تهران 
تکلیفی را تحت 

عنوان طرح راهبردی 
برای حریم یکپارچه 
پایتخت تعیین کرد. 
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سال بعد در سال96 
این تکلیف از سوی 

شورای عالی شهرسازی 
به وزارت کشور و 

شهرداری تهران ابلاغ 
شد.

10
ساخت وساز 
غیرمجاز در 

حریم پایتخت 
با حفاظت از آن 
کاهش یافت.
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